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[Skatteministeren] 
Forslaget skal som tidligere nævnt ses i lyset 

af de lovændringer, der skete i december 1989. 
Provenutabet ved de nu foreslåede justeringer 
skønnes at være af en så begrænset størrelsesor- 
den, at det kan rummes inden for usikkerheden 
på det dengang skønnede merprovenu ved den 
udvidede beskatning af gensidige forsikrings- 
foreninger samt ophævelsen af forsikringssel- 
skabers fradragsret for henlæggelser til sikker- 
hedsfonds. 

Ud over ovennævnte elementer indeholder 
lovforslaget også et forslag om, at Investerings- 
fonden for Østlandene (IØ-fonden) i skatte- 
mæssig henseende sidestilles med Industriali- 
seringsfonden for Udviklingslandene. Det fo- 
reslås således, at IØ-fonden fritages for beskat- 
ning, samt at der er mulighed for sambeskat- 
ning, selv om en del af aktiekapitalen ejes af 
fonden. 

Endelig indeholder lovforslaget en overflyt- 
ning af beskatningen af visse finansierings- og 
kreditinstitutter fra fondsbeskatningsloven til 
selskabsskatteloven. 

De to sidstnævnte forslag skønnes ikke at in- 
debære nævneværdige provenumæssige eller 
administrative konsekvenser. 

Idet jeg i øvrigt henviser til bemærkningerne 
til lovforslaget, skal jeg anbefale forslaget til 
hurtig og velvillig behandling i det høje Ting. 

Socialministeren (Aase Olesen): 
Jeg tillader mig herved at fremsætte: 
Forslag til lov om udbetaling af ydelser til mili- 

tære invalider og deres efterladte i de sønderjy- 
ske landsdele. 

(Lovforslag nr. L 44). 
Efter den gældende lov om forsørgelse af mi- 

litære invalider og sådannes efterladte i de søn- 
derjyske landsdele fastsætter Invalidenævnet 
ydelser m.v. efter loven og udbetaler ydelserne. 
Invalidenævnets afgørelser kan indbringes for 
Invaliderådet. 

Det faldende antal sager og alderssammen- 
sætningen blandt ydelsesmodtagerne har be- 
virket, at der ikke længere er grundlag for at op- 
retholde Invalidenævnet og Invaliderådet. Der 
var således ved udgangen af 1989 26 invalider 
og 34 enker, der fik ydelser efter loven. Invali- 
derådet har ikke haft sager til behandling i ad- 
skillige år. 

Regeringen ser gerne, at administrationen af 
disse sager fortsat sker i Sønderjylland, og 

kommunalbestyrelsen i Sønderborg Kommune 
har erklæret sig indforstået med at overtage In- 
validenævnets opgaver, således at udgifterne til 
ydelser og til administration afholdes af staten. 

Udgifterne til krigsinvalideforsørgelse m.v. 
udgør 1.240.000 kr. og administrationsudgifter- 
ne 65.700 kr. i 1990. På grund af alderssammen- 
sætningen vil udgifterne til ydelser i de kom- 
mende år være faldende. Kommunalbestyrel- 
sen i Sønderborg Kommune forventer, at udgif- 
terne til administration af ydelserne m.v. vil ud- 
gøre 25.000 kr. i 1990 og herefter vil falde med 
5.000 kr. årligt. 

Det foreslås, at kommunalbestyrelsen i Søn- 
derborg Kommune overtager Invalidenævnets 
opgaver, således at udgifterne til ydelser og til 
administration afholdes af staten. 

Idet jeg i øvrigt henviser til bemærkningerne 
til lovforslaget, skal jeg på regeringens vegne 
anbefale forslaget til Tingets velvillige behand- 
ling. 

Aage Frandsen (SF): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader jeg 

mig herved at fremsætte: 
Forslag til lov om ændring af  lov om folkesko- 

len. 
(Lovforslag nr. L 38). 
Jeg henviser i øvrigt til de bemærkninger, der 

ledsager lovforslaget, og anbefaler det til Tin- 
gets velvillige behandling. 

Kofod-Svendsen (KRF): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader jeg 

mig herved at fremsætte: 
Forslag til lov om ændring af lov om afgift af 

arv og gave. 
(Lovforslag nr. L 40). 
Jeg henviser i øvrigt til de bemærkninger, der 

ledsager lovforslaget, og anbefaler det til Tin- 
gets hurtige behandling. 

Ingerlise Koefoed (SF): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader jeg 

mig hermed at fremsætte: 
Forslag til folketingsbeslutning om oprettelse 

af et center for børne- og ungdomslitteratur. 
(Beslutningsforslag nr. B 6). 
Jeg henviser til de bemærkninger, der ledsa- 

ger forslaget, og anbefaler det til Tingets velvil- 
lige behandling. 
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Arne Nielsen (KRF): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader jeg 

mig herved at fremsætte: 
Forslag til folketingsbeslutning om kommune- 

tilskud til efterskoleophold. 
(Beslutningsforslag nr. B 7). 
Jeg henviser i øvrigt til de bemærkninger, der 

ledsager beslutningsforslaget, og anbefaler det 
til Tingets velvillige behandling. 

Den første sag på dagsordenen var: 

1) Spørgsmål til ministrene: 

Spm. nr. S 10 

1) Til udenrigsministeren af: 

Glønborg (KRF): 
»Hvad ønskede udenrigsministeren at opnå 

ved at opfordre Ole Volfing til at rejse sag mod 
ministeriet eller ministeren, når Volfing ifølge 
sin fratrædelsesaftale med FN ikke kan gøre 
dette?« 

Glønborg (KRF): 
Min baggrund for at stille spørgsmålet er, at 

jeg i sidste uge sad og overværede i tv, at uden- 
rigsministeren kraftigt opfordrede Ole Volfing 
til at anlægge sag mod Udenrigsministeriet el- 
ler udenrigsministeren, og da jeg samtidig sad 
og læste Rigsrevisionens rapport og i den kun- 
ne læse i punkt 164, at Ole Volfing følte sig bun- 
det af den fratrædelsesaftale, han havde med 
FN, til ikke at forfølge sagen yderligere ved 
domstole el.lign. over for danske myndigheder, 
herunder minister eller ministerium, så undre- 
de jeg mig lidt, for seerne havde ikke kendskab 
til den bestemmelse, men udenrigsministeren 
havde kendskab til bestemmelsen. 

Derfor stillede jeg mig selv spørgsmålet: Var 
det en loyal optræden fra udenrigsministerens 
side? Og derfor synes jeg, det vår rimeligt at 
stille dette spørgsmål. 

Udenrigsministeren (Ellemann-Jensen): 
Jeg vil gerne først for god ordens skyld erin- 

dre om, at det var direktør Volfing og hans ad- 
vokat, der først talte om at anlægge sag mod 
mig; de mente, at jeg havde udtalt mig om di- 
rektør Volfing på en ærekrænkende måde. Det 

mener jeg ikke jeg har, og det skal jeg komme 
tilbage til om et øjeblik. 

Men da jeg så opfordrede dem til at anlægge 
sag, blev der pludselig henvist til en aftale, di- 
rektør Volfing skulle have indgået med FN -  en 
mystisk aftale, hvorefter han som betingelse for 
afsked med pension skulle have lovet ikke at gå 
til retten. 

Om det kan jeg meget klart sige, at der ikke 
foreligger en aftale mellem direktør Volfing og 
FN, som afskærer direktøren fra at lægge sag 
an mod mig. Det har jeg FN's generalsekretærs 
ord for, og jeg opfordrer fortsat direktør Vol- 
fing til at anlægge sag. 

Hvorfor gør jeg det? lyder så første del af 
spørgsmålet. Og mit svar er: Fordi jeg finder 
det helt uacceptabelt, når direktøren på den 
ene side offentligt giver udtryk for, at jeg udta- 
ler mig mod bedre vidende og på en for ham 
ærekrænkende måde, og på den anden side la- 
der forstå, at han alene på grund af en aftale 
med FN ikke er i stand til at gå videre ad rettens 
vej med disse påstande. 

Det fremgår af statsrevisorernes udtalelse i 
denne sag, at de er enige med mig i, at det så- 
kaldte Hartlingarrangement blev skabt for at 
støtte den tidligere danske statsminister, og at 
det derfor ikke kunne gælde for hans efterføl- 
ger. 

Det er derfor klart for mig, at direktør Vol- 
fing, som var den person, der administrerede 
dette arrangement, ikke havde mandat til på 
eget initiativ og uden forelæggelse for Uden- 
rigsministeriet at tilbyde Poul Hartlings efter- 
følger som flygtningehøjkommissær, at han 
kunne fortsætte med at trække penge ud af det- 
te helt atypiske arrangement. 

Men det gjorde direktør Volfing, og han trak 
selv på arrangementet til repræsentation og an- 
det, både da han endnu arbejdede ved hoved- 
kvarteret i Genéve, og efter at han var blevet 
udstationeret til London i 1986. 

For nu at fjerne enhver tvivl må jeg sige, at 
der aldrig har været tvivl om, at ansvaret for 
det, der er sket, ligger i det danske udenrigsmi- 
nisterium og dermed hos mig. For det er mig og 
mine forgængere, der har ansøgt Finansudval- 
get om penge, som er gået til andre formål end 
dem, vi har søgt til. Men vi gjorde det i god tro, 
og derfor er det ikke ligegyldigt, hvordan det er 
gået til. 


